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Szeretnék ma nektek a szívem teljességéből prédikálni, mint ahogy általában teszem, de úgy, 
hogy senki ne vegye azt zokon. Azért mondom ezt így elöljáróban, mert a mai üzenetem nagyon-
nagyon kemény üzenet, gyakorlatilag a két héttel ezelőtti, az alázatról szóló üzenet folytatása lesz, 
de egy olyan szempontból vizsgáljuk majd meg ezt a kérdéskört, ezt a témát, ahogyan talán így még 
nem halhattátok tőlem. Senkinek nem célzom ezt, senkinek nem szeretnék ezzel sem üzenni, sem 
rámutatni senkire személyesen, mert ez mindannyiunknak szól. Úgy is mondhatnám, hogy 
magamnak prédikálok, mert nekem legalább annyira szól ez, és nekem legalább annyira kell erre 
figyelnem és ezzel foglalkoznom, mint mindannyiunknak. A farizeus mentalitásról fogok beszélni, 
és néhányatoknak az arca már felvidult ennek hallatán, mert tudjátok, hogy ez nem egy könnyű 
dolog, mert amikor Jézus foglalkozott a farizeusokkal, akkor eléggé szigorú volt. Tehát nem azzal a 
szelídséggel beszélt velük, amilyen képünk van nekünk sokszor Jézus személyéről, az Ő jelleméről, 
hogy Ő kedves. Nem lehet azt mondani, hogy a farizeusokkal nagyon nyájasan beszélt volna. Sőt! 
Olyan erőteljes és olyan, kívülről nézve durva megfogalmazásokat engedett meg magának Jézus, 
amikről azt feltételezhetnénk, hogy Jézus kiesett a béketűrésből, Jézusnak nagyon a „bögyében” 
voltak a farizeusok, és nagyon-nagyon neheztelt a farizeusokra. Ezeknek egy része természetesen 
igaz, de én úgy hiszem, hogy az Ige igazság, és hiszem azt, hogy Ő soha nem követett el semmilyen 
hibát. Soha nem esett ki a béketűréséből, soha nem követett el bűnt, és mindaz, amit Ő mondott 
akkor, ott a farizeusoknak kétezer évvel ezelőtt, azokból a kijelentésekből, azokból a szavakból, 
tanításokból, hasonlatokból mi is tanulhatunk, mi is épülhetünk. Egyébként megjegyzem, hogy 
amiket a farizeusoknak mondott Jézus, más formában elmondta a saját tanítványainak is. És lesz a 
mai napon egy-két Ige, ami erre rá fog mutatni. A legtöbb az alázat, a kevélység és az önigazultság, 
az én felmagasztalása körül forgott, minden egyes vagy nagyon sok kijelentése Jézusnak, amikor a 
farizeusokkal foglalkozott.  

De nem innen szeretném kezdeni, hanem onnan, hogy rá legyünk vezetve arra, hogy növekedésre 
van szükségünk. Mindannyiunknak, neked is és nekem is. Ha megkérdezem, hogy: Hányan szeretnétek 
növekedést? Hányan akartok növekedést a saját személyes életetekben, akkor hány embernek van fenn 
a keze? Valaki a szomszédjára néz, hát te akarsz növekedést? Hát nem tudom, én is talán igen… Az a 
helyzet, hogy igazából benne lehet az emberben ez a kívánság, ez a vágy, de van erre felszólításunk is az 
Igéből, Istentől személyesen nekünk, hogy növekedjünk! Közösségileg is és személyesen is, és az 
elsődleges növekedés, én úgy hiszem, nem arra szólít fel, hogy anyagi értelemben növekedjünk, hogy a 
fizikai és a körülményeinkben lévő helyzetekben növekedjünk, hanem növekedjünk az Őbenne való 
ismeretben! Növekedjünk a Krisztus kiábrázolásában magunkban, és növekedjünk a jellemünkben!  

Ez az elsődleges dolog, úgy hiszem, amire fel vagyunk szólítva, és amire törekedni kell. Ez nem 
olyasmi, amire azt mondhatod, hogy hát én már teljesen megelégedtem azzal a szinttel, ahol 
vagyok, mert ötven-, hetven-, nyolcvan-, százévesen is lehet az embernek a jellemében még 
fejlődni. Amikor az ember azt mondja, hogy én már elértem arra a szintre, ahonnan nekem már 
nincs feljebb. Ezt elmondhatod anyagilag, elmondhatod a házad méretét tekintve, elmondhatod az 
autóid számát tekintve, vagy blúzaid, vagy a cipőid számát tekintve, hogy nem kell több cipő, nem 
kell még három ház, nem kell még egy csomó olyan dolog, ami kézzel fogható. De a bensőd, a 
belső embered, a gondolkozásmódod, a lelkiállapotod, az érzelmeid, az akaratod, hogy összhangba 
kerüljön az Igével jobban és jobban és mélyebben és mélyebben, ebben növekedhetsz-e? Akkor, 
amikor már anyagilag és fizikailag megvan mindened. Úgy hiszem, hogy igen. Pál apostol 
kijelentette magáról, hogy nem gondolom, hogy már elértem volna arra a szintre, hogy mindent 
tudnék, és mindenben tökéletes volnék, mindent kiválóan csinálnék és tennék, és mindenben aztán 
én vagyok a követendő példa. Egyet cselekszem: ami mögöttem van, elfelejtem, ami előttem van, 
annak nekidőlök, célegyenest igyekszem előre, nekifeszülve, hogy épüljek és fejlődjek.  



Krisztus Szeretete Egyház, XX. Budapest, Pesterzsébet, Török Flóris u. 76. – www.ksze.org 
 

 2 

Tehát a növekedés egy szükséges dolog, azonban a növekedés, a jellembeli fejlődés sokszor 
kellemetlenséggel jár. Kellemetlenséggel jár, mert ahhoz, hogy növekedjünk a jellemünkben, ahhoz 
változnunk kell, és nincsen növekedés változás nélkül. Testvérem, ha nem változunk, ha nem változom 
meg, nem növekszem. Ha ugyanolyan vagyok, ha ugyanúgy élem az életemet, ha ugyanúgy gondol-
kozom, mint ahogy egy hónappal ezelőtt, egy évvel ezelőtt, tíz évvel ezelőtt, ha nem változtam, akkor 
nem növekedtem. Növekedés egyetlenegy úton és módon lehetséges az ember életében, ha változik. 
Természetesen lehet negatív irányban is változni, de mi nem erről beszélünk, hanem arról, hogy jó 
irányban változunk. Nagyon szeretjük a megszokott kis kényelmes, komfortos életünket élni, és nem 
nagyon tetszik nekünk az, hogy változni kellene. Változni kellene a reakcióinkban, amikor megbán-
tanak és megsértenek, változni kellene abban, ahogy reagálunk dolgokra, és szeretjük a kényelmet, és 
szeretjük azt, hogy olyan nyugodt legyen körülöttünk minden, mindig, és semmiféle erőfeszítés, 
semmiféle nehézség ne akadályozzon bennünket soha, mert ez nem késztet változásra.  

Tehát a kényelem, a megszokás, az egyhangúság, a megalkuvás, a beletörődés akár a rosszba, akár a 
jóba, nem késztet változtatásra. Ahhoz, hogy változz valamiben, időnként a körülmények kellemetlenek 
és kényelmetlenek, amik rákényszerítenek arra minket, hogy változzunk. Jézus nagyon sokat tanított, 
beszélt, gyakorlatilag erről szólt végig a szolgálata, a tanításaiban, prédikációiban, hogy ismeretet sze-
rezzünk, egyre jobban megismerjük Istennek a tervét, az akaratát, a szándékát, az Ő gondolatait, az Ő 
gondolkozásmódját, hogy mi is elváltozzunk. És ahogy az Ő arcát mi fedetlen szemmel szemléljük, mi 
is elváltozunk az Ő dicsőségére – mondja Pál apostol. Tehát nagyon nagy igazság van abban, hogy ha 
Őt nézed, ha Őrá figyelsz, és látod, hogy Ő milyen, hogyan éli az életét, bizonyos helyzetekben hogyan 
reagált, ez ad egy mintát, és ez téged késztet arra, hogy ahhoz idomulj, elváltozz, és ahhoz hasonulj.  

Jézus szembesítette a farizeusokat azzal, hogy miben kellene változniuk. Ha megnézzük 
ezeket az Igéket, és ilyen rengeteg van az evangéliumokban, akkor látjuk azt, hogy nagyon hatá-
rozott véleménye volt Jézusnak arról, hogy mi a jó, és mi nem az. Az egész életünk egyébként 
egy folyamatos változás, folyamatos növekedés kellene, hogy legyen, és úgy hiszem, hogy a 
lényeget ezzel kapcsolatban el is mondtam, és tovább léphetünk a következő pontra.  

Arra a pontra, amikor is arról beszélünk, hogy változásra való esélyt az ad, ha felismerjük, és 
beismerjük azt, hogy van valami, amit változtatni kell. Ha nem látjuk, hogy változtatni kell valamit, 
ha nem ismerjük fel, hogy változtatnunk kell magunkban valamit, ha nincs erre saját szabad 
választásból, saját döntésből való megértés, akkor nem hozunk erőfeszítéseket azért, hogy 
megváltozzunk. Ha valaki kívülről mutatja meg és mondja nekünk azt, hogy változnunk kellene, ha 
valaki kívülről helyez nyomást ránk, de belülről mi ezt nem érezzük, vagy nem vagyunk ebben 
partnerek, olyanokká válhatunk, mint a farizeusok, akiknek Jézus elmondta a véleményét, de ők 
nem változtak meg. Hiába voltak bizonyítékok Jézusnak a krisztusi, messiási voltáról, hogy Ő a 
felkent, hogy Ő a Dávidnak a Fia, hogy a vak szemét megnyitja, a leprást meggyógyítja, hogy a 
néma szellemet kiűzi. Hiába vannak bizonyítékok, hiába vannak tényszerű dolgok, hiába látjuk ezt 
meg, ha nincs meg bennünk a rálátás, hogy igen, ezt nekem át kell értékelni a fejemben, hogy 
valamit változtatnom kell, akkor még Isten sem tud segíteni.  

A héten szembesültem azzal, az egyik kollégám beszélt az öccséről, nem tudtam, hogy az öccse 
ilyen problémával küszködik. Negyvenkét éves és tizennégy éves kora óta gyakorlatilag drogfüggő. 
A herointól, a különböző szívható, lőhető, mindenféle tudatmódosító szereken keresztül ment a 
huszonnyolc év alatt. Többször volt elvonón, többször volt olyan helyzetben, hogy rövid időszakra 
lejött bizonyos szerekről, de aztán újra és újra visszakerült ebbe az ördögi dologba az akarat-
gyengesége miatt, vagy a barátok az ismerősök, vagy haverok, bár az ilyen barátokat nem nevezem 
barátnak, belevitték. Tehát az a haveri kör, az a társaság mindig csábította és nem tudott ellenállni, 
újra és újra visszaesett. Most ott tart, hogy újra elvonóra kerül majd, ahol már azt mondták neki, 
hogy csak akkor és abban az esetben fogadják be, ha ő saját magától akar oda bemenni. Ha azért 
megy, mert a családja akarja, mert a testvére, a bátyja szeretné, hogy bekerüljön, azért, mert 
kívülről a társadalom vagy bárki szeretné, hogy szabaduljon meg, nem fogadják. Mert tudják azt, 
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hogy semmi értelme, ha nincs meg a személyes vágy, a személyes felismerés, akarat arra, hogy 
nekem szükségem van segítségre.  

Egy alkoholistának, egy drogfüggőnek, egy kevélynek, egy gonosz szívű embernek nem tudsz 
segíteni, ha ő maga nem látja be, hogy segítségre van szüksége. Ha mi azt gondoljuk, hogy nekünk 
nincsen semmilyen értelemben, semmilyen területen, semmilyen módon szükségünk Istentől 
segítségre, mert én tudom, hogy mit kell csinálnom, én tisztában vagyok mindennel. Van tapasz-
talatom, van gyakorlatom, én tudom, hogyan kell élni az életet, akkor kerülünk olyan helyzetbe, 
amilyen helyzetben voltak a farizeusok, akik azt mondták: Mózes törvényei a felmagasztalt fél-
istenség előttünk. Mózes gyermekei, Ábrahám fiai vagyunk, mi vagyunk azok, akik ismerjük és 
betartjuk a törvényt! Ki vagy te, hogy okítasz bennünket? Nekünk van igazságunk a törvény csele-
kedeteiből, nekünk van saját önigazságunk abból, hogy ezt és ezt, így és így tesszük! De a Galata 
levél 5. fejezetében beszél Pál apostol erről a galáciai gyülekezetnek, azt mondta nekik, hogy 
Krisztus nektek így semmit nem használ. Ha neked saját igazságod van, ha a saját meggyőződésed 
az, hogy amit te teszel, az elegendő bármire és mindenhez, ha saját magadra tekintesz, a saját 
erőforrásaidra és az úgy rendben van, akkor Krisztus neked semmit nem használ. Ez egy nagyon 
durva, erőteljes kijelentés! Egyébként Pál apostol is nagyon-nagyon keményen beszélt a galáciai 
gyülekezetben lévőkkel és bizony ő is mondott egy-két keresetlen szót, amire fölkapja az ember a 
fejét, hogy lehet így beszélni emberekkel. Nézzük meg, ha már ez így jött elő. A Galata levél 5. 
fejezetében az 1-es verstől fölolvasom nektek a 6-os igeversig. 

Galata 5,1–6. 
1. Annakokáért álljatok meg a szabadságban, melyre minket Krisztus megszabadított, és 

ne hajtsátok magatokat ismét szolgaság igájába. 
2. Ímé, én Pál mondom néktek, hogy ha körülmetélkedtek, Krisztus néktek semmit sem 

használ. 
Ugye beszél itt a szolgaság igájáról, a körülmetélkedésről és a szolgaságról. Ez minek a képe? A 

szolgaság igája a törvény képe, a körülmetélkedés a törvény képe, a kívülről jövő parancsolat, ami 
kívülről megmondja neked, hogy mit kell csinálni. Nem belülről fakad, hanem kívülről jön, ott 
vannak felsorolva és megmondja neked, hogy mit csinálj! Azt mondja itt nekik, ha körülmetél-
kedtek, ha a törvény szerint akartok élni, ha a kívülről jövő elvárások szerint akartok élni, a kívülről 
jövő erkölcsi, morális szabályok szerint akartok élni, Krisztus nektek semmit nem használ. 

3. Bizonyságot teszek pedig ismét minden embernek, aki körülmetélkedik, hogy köteles az 
egész törvényt megtartani. 

4. Ti, akik a törvény által akartok megigazulni, elszakadtatok Krisztustól, a kegyelemből pedig 
kiestetek. 

5. Mert mi a Szellem által, hitből várjuk a megigazulás reménységét. 
6. Mert Krisztus Jézusban sem a körülmetélkedés nem ér semmit, sem a körülmetéletlenség, 

hanem a szeretet által munkálkodó hit. 
Figyelj! Azt mondja, hogy a kegyelemből kiestetek. Ki lehet esni a kegyelemből? Igen, ezt 

mondja. Mi által lehet kiesni a kegyelemből? És itt van egy nagyon nagy vízválasztó a keresztény 
tanítások között. Azt mondják nagyon sokan, ha elkövetsz egy bűnt, ha valami gonosz dolgot csi-
nálsz, ha vétkeztél, kiestél a kegyelemből.  

Testvérem, sehol nem mondja ezt a Biblia! Azt mondja, ha törvény szerint akarod az igazságodat 
Isten előtt elérni, hogy te cselekszel és magadra mutatsz, hogy én ezt teszem, azt teszem és amazt 
teszem, és ez alapján várod Istentől azt, hogy Ő jó legyen hozzád, kiestél a kegyelemből. Az az 
asszony, akit házasságtörésen kaptak, bűnt követett el, odavitték őt a farizeusok Jézus elé. Mindenki 
ismeri a történetet. Kiesett a kegyelemből az az asszony? Nem, a bűne ellenére kegyelmezett neki 
Jézus, és persze azt mondta, hogy a vádlóid elmentek, miután a köveket eldobták, mert az vesse rá 
az első követ, aki bűntelen közületek, hangzott el a bölcsesség Jézus szájából, és a vádlók elmentek. 
Jézus megkérdezi tőle, hogy ki az, aki kárhoztat téged? Az asszony válaszol: senki nem kárhoztat 
engem, senki nem vádol már engem! Jézus pedig azt mondja: Én sem vádollak téged.  
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A törvény szerint, a törvény igazsága szerint ment vagy vitték oda az asszonyt, hogy ez az 
asszony egész életében hűséges volt a férjéhez és mindig mindent jól csinált? Nem, bűnön kapatott, 
a törvény elítéli őt, de ez nem jelenti azt, hogy ha valaki elkövet valami rosszat, akkor kiesik a 
kegyelemből. Hanem azt mondja itt Pál apostol is, és ez döbbenetes, egy új mentalitást kellett, hogy 
hozzon bennünk, hogy amikor az ember tudja azt, hogy én megigazultam Őbenne és ezek után is 
elkövetek időnként szándékosan vagy nem szándékosan, gyakorlatilag majdnem mindegy, vala-
milyen hibát, de van egy töredelmes szív bennem, Isten igazsága működik az életem felett. Ő meg-
bocsátott már nekem Jézus Krisztusban a kereszten. Az Ő vére elmosta a bűneimet és tudom, hogy 
nem az én igazságom miatt van a bűnbocsánatom, hanem az Ő igazsága miatt, ahogy Ő szeret 
engem, ezért vagyok én igaz az Atya előtt, mivelhogy Ő közel vont magához engem, ezért vagyok 
én közel Őhozzá. Nem azért kerültem közel hozzá, mert dolgoztam ezen, nem azért, mert én 
megérdemlem, hanem azért, mert Ő magához vonzott engem. Ez mind, mind Jézusra mutat, nem 
pedig az emberre. 

Ami a probléma, ami a fájdalom volt Jézusnak, ami keserű dolog volt Jézusnak, hogy a 
farizeusok ezt mind fordítva csinálták, időnként még a tanítványok is. Mert azt mondták, hogy mi 
Ábrahám leszármazottjai vagyunk. Mi ismerjük a törvényt, mi betartjuk a törvényt, ezt csinálom, 
meg azt csinálom, meg amazt csinálom, és a belátás hiányzott a legtöbb farizeusból. Lett volna 
lehetőségük arra, hogy belássák azt, hogy a kegyelmet, a Krisztust, a felkentet, az Ábrahám Fiát a 
kereszten kell elfogadni, és ez fontosabb, mint a törvénynek a betű szerinti követése, mert volt egy 
rossz megértés a farizeusokban arról, hogy Isten miért adta a törvényt. Azt gondolták, hogy a 
törvény azért adatott, hogy a törvény megtartása és a betű szerint való pontos hozzá igazodás majd 
elősegíti a mi igazságunkat Őelőtte. De aztán Jézus jött és egy-két dolgot másként csinált, mint 
ahogy az a törvényben meg volt írva. Például szombaton beteget gyógyított, miközben a törvényben 
mi volt megírva? Semmi munkát ne végezzél, még beteget se lehet gyógyítani, mert bűn. Nem lehet 
megnyomni a liftben a gombot Sabbath napján, mert az munka. Ha eljössz velünk Izraelbe majd, ha 
megyünk, és a szállodában belépünk a liftbe, akkor látni fogod, hogy van egy úgy nevezett Sabbath 
lift, hogy amikor a vallásos zsidók ott töltik a Sabbathot péntek estétől szombat estig, nehogy 
munkát kelljen végezniük. A lift automatikusan megy fel-le egész nap, teljesen automatán minden 
szinten megállva, becsukódik a lift ajtó, hogy ne kelljen munkát végezni, ne kelljen megnyomni a 
gombot. Fogja valaki a fejét, hogy Úr Isten, ilyen létezik?  

Ami a legnagyobb probléma volt a törvény értelmezésével kapcsolatban az, hogy a farizeusok az 
évszázadok alatt nem csak a törvényt tisztelték, hogy az a legmagasabb érték és a legmagasabb erkölcsi 
nívó, hanem a saját értelmezésüket a törvényről. Azaz volt ez a rabbi meg az a rabbi, meg ez a vezető, 
meg az a vezető, aki értelmezte és magyarázta a törvényt, a mózesi törvényt meg a mindenféle szabályt. 
És ahhoz, hogy azért komfortos legyen az ember számára és érthető legyen, még plusz szabályokat 
tettek hozzá, hogy ezt szabad, ezt nem szabad. Egy listát írtak még hozzá gyakorlatilag a saját 
értelmezésük szerint, hogy mi az, amit szabad csinálni és mi az, amit nem. Ezt az értelmezést fölemelték 
arra a szintre, hogy ez egyenértékű lett a szemükben a mózesi kijelentéssel. És ez a Mózes által ihletett, 
Isten által adatott törvénnyel egyenértékű, ahogy ők értelmezik a törvényt. Érted a különbséget, vagy 
ennek a súlyát? Tehát van az, hogy mit gondolok én, mit tanítok én a Bibliából és a Bibliáról, és amit én 
gondolok arról a dologról, az egyenértékű azzal a dologgal, mintha Isten mondta volna azt.  

De Isten Igéjét nem írhatjuk felül semmilyen módon, semmilyen szinten, amit a Biblia mond, azt 
úgy mondja. Ezért vagyok néha óvatos minden egyes bibliafordítással, amiben benne van a fordító 
magyarázata. Lehet belőle inspirálódni, lehet belőle tanulni. Sokszor jó értelemben kinyitja egy 
kicsit az elménket, mert más szövegkörnyezet, más fogalmazás, kortárs nyelven mondja el azt 
például, amit Károli ilyen régiesen fejez ki, és vannak benne jó dolgok. De amikor lehet érzékelni a 
fordító saját értelmezését, az helytelen. Nem véletlenül mondja az Ige több helyen is, hogy ne tegyél 
hozzá semmit és ne vegyél el belőle semmit. Arra nincs lehetőségünk, nekem legalábbis ebben a 
pillanatomban, hogy megtanuljak ógörögül, héberül, arámi, meg mindenféle nyelven, amit annak 
idején beszéltek és ahogy eredetileg az Ige íródott.  
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Az lenne az igazi, hogy mindenki pontosan azt olvasná, amit Isten mondott az Igében. Mert minden 
fordítás egy picit ferdítés is, de vannak nagyon jó fordításaink. Egyébként én úgy hiszem, hogy van 
fontosabb annál, mint hogy az ember a betűt ismeri. Fontos ismerni a betűt, de van ennél fontosabb is. 
Hogy ismerd azt a személyt, aki a betű mögött állt és áll, aki a betűt ihlette, aki leírta. Érted a külön-
bséget? Ismerni Istent, vagy ismerni a betűt, a kettő nem ugyanaz.  

Hányatóknak van olyan ismerőse, aki tud Igéket idézni, tud a Bibliából összefüggéseket elmondani, 
de nem ismeri az Urat? A kettő nem ugyanaz. Hogy ismerek bizonyos teológiákat, ismerek bizonyos 
kultúrkörből és teológiai tanításokból összeszedett sokféle ismeretet, az nem egyenlő azzal, hogy 
ismerem Istent. Ismerni Istent egy mélyebb dolog. Az személyes dolog és fontosabb, mint a betű 
ismerete.  

De honnan ismerem meg Istent? A betűből sokszor, természetesen. De ahogy Domokos az elején 
előkészítette itt nekem kicsit a talajt, ahogy beszélt, ez az intim kapcsolat, ez a bensőséges viszony, 
ez a Vele való személyes együttlét, ez olyan mélységbe tud téged elvinni az Istennel való kapcsolatban, 
amire önmagában a betű nem képes.  

Tehát Isten Igéje és a Szent Szellem együttműködnek, együtt vannak. Amikor az embernek csak az 
Ige, csak az Ige, csak az Ige a legfontosabb, de a Szent Szellemet kihagyja belőle, az egy szélsőség. 
Amikor az emberek annyira „szellemivé” válnak, hogy minden csak a Szent Szellem körül forog és az 
Igét félreteszik, hogy nem érdekes, mert én a Szent Szellem által már olyan kijelentéseket kaptam, ami 
nincs is már benne a Bibliában – az is egy fanatizmus, egy szélsőség.  

A szélsőségekről Jézusnak nagyon határozott véleménye volt. Összeszedtem pár jellemvonást, 
amit Jézus kifogásolt. Úgy hiszem, hogy tanulhatunk belőle és rá fogunk ismerni arra. Viccesen 
mondom, vagy igyekszem mondani, hogy még talán arra is rájövünk, hogy a farizeusok rokonlelkű 
emberek velünk. Miért mosolyogtok egy páran? Á nem, hát én nem vagyok farizeus! Attila, 
elvetetted a sulykot! Én biztos nem! Semmilyen jellemvonása nincs a farizeusoknak, ami rám igaz 
lenne. Nekem nincs semmilyen olyan jellemvonásom, mint a farizeusoknak! Ha ezt gondolod, ha ez 
a meggyőződésed, akkor ezzel bizonyítod azt, hogy ugye, hogy van. Mert a farizeusok pont ilyenek 
voltak.  

Kezdjük ott, vagy folytassam ott, hogy a farizeusokra legjellemzőbb az a mentalitás volt, ami 
egyértelműen kifejeződik abban, ahogy véleményezik a dolgokat. Ahogy véleményezik azt, ami 
éppen velük történik, vagy amit a környezetükben látnak, vagy amit másban látnak, ahogy a 
véleményüket megfogalmazzák, ahogy a véleményüket kifejezik, ahogy a véleményüket elmondják, 
ebben a farizeusoknak volt egy jellemző stílusjele.  

Egyik a sok közül az, hogy keresték mindig a hibát. Keresték mindig azt, hogy mi a nem jó. Mi az, 
ami rossz? Miért nem jó az ott és úgy, ahogy? Keresték és kutatták, hogy mi az, ami nem jó.  

Úgy gondolom, hogy a tiszta szívű ember az, aki nem a hibát keresi, hanem azt, hogy mi az, ami 
jó. Az az ember, aki azt keresi, hogy mi a jó, ő is észreveszi azt, ami nem jó. Tehát az az ember is 
észreveszi a szálkát, észreveszi a gerendát a másik szemében főleg, az az ember is meglátja, ha 
valami nem jól működik.  

Aki a jót keresi, az is észreveszi a jó keresése közben azt, hogy valami nem úgy működik, ahogy 
kellene működnie, de nem azt keresi, hogy mi az, ami rossz. És az a bibliai alapelv működik az 
életében, hogy a szeretet sok vétket elfedez. Így éli az életét. Keresve azt, hogy miként lehet jobbá 
tenni dolgokat. Keresi azt, hogy miként lehet előre mozdítani a dolgokat.  

Mert a kritikát, a rossz dolgokat nagyon könnyen meg lehet találni bárkiben. Ugye azt mondta 
Jézus, hogy ne nézd a másik szemében a szálkát. Ezzel azt mondta, hogy van ott szálka, de ne nézd. 
Ne nézd azt! Van ott szálka, de ne nézd! Nem kell azt nézni! Mert ha az ember azt nézi, hogy a 
másikban mi a rossz, azt keresi, hogy a másikban mi a hiba, akkor fölvesz egy kritizáló mentalitást, 
és ilyen szolgálat, ahogy hallottuk éveken keresztül, nincs a Bibliában, hogy a kritikai szolgálat.  

Sokan úgy gondolják, úgy érzik, hogy az a feladatuk, hogy minden gyülekezetet kiigazítsanak. 
Leveleket kaptunk és leveleket kapunk – István mosolyog –, nem lett volna rossz elhozni egyet-
kettőt és felolvasni itt előttetek, hogy jót nevessetek ti is, hogy emberek hogyan gondolkoznak a 
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világ másik végéről. Mikrofont kérnek, hogy elmondhassák, hogy ők, akik soha nem jártak 
közöttünk, de néznek az interneten keresztül, és ide kiállva el akarják mondani, hogy mi nem jó itt a 
gyülekezetünkben és mit kell kijavítanunk. Mit gondolsz erről?  Látom, sokan nevettek. Ez az 
ember meg van győződve arról, hogy mi teljesen buták vagyunk és nem látjuk azt, hogy vannak 
dolgok, amik nem jók. Ő a szent, ő a tökéletes, ő a kiváló. De nem is akarok erről beszélni, mert 
nem ez a célom a mai napon.  

Azt látjuk, hogy a farizeusok keresték a lehetőséget, hogy hogyan tudnak belekötni Jézusba, 
hogyan tudnak rajta fogást találni, hogyan tudják Őt megkísérteni, hogyan tudják Őt provokálni. A 
farizeusoknak ez a problémája, vagy ennek a problémakörnek a jelentős része abból a szellemi 
gőgből fakadt, hogy ők magukat különbnek tartották mindenkinél. Annyira vakok voltak, a felsőbb-
rendűségük és arroganciájuk miatt annyira el voltak telve önmagukkal, hogy képtelenek voltak 
józanul gondolkodni. Az az ember, aki jön, még ha Názáretből is jön, egy egyszerű ember, de olyan 
csodákat, olyan jeleket tesz, ami egyébként meg van írva az Ószövetségben, hogy ezeket fogja 
tenni, hogy ilyen a Messiás, és ott vannak a bizonyítékok, hogy ezeket tette Jézus, és nem fogadják 
el, ez nem egy józan gondolkodásmódra utaló dolog.  

A farizeus mentalitás egy vallásos szélsőség. Habár a farizeusok, illetve ez a közösség, mondhatjuk 
politikai párt, irányzat nem így indult. Sok száz évvel Jézus előtt eredetileg jó szándékú emberek és jó 
szándékú zsidók azért hozták létre ezt a fajta irányzatot a zsidó hiten és valláson belül, hogy 
ragaszkodjanak ahhoz, amit Isten a Tórában, az Igéjében, a mózesi törvényekben nekik adott.  

A Babilonból való visszajövetel után már elindult az a kezdeményezés, hogy nehogy 
megszűnjön a zsidó identitás és ne világiasodjon el teljesen a zsidó közösség, ezért ragaszkodjunk a 
törvényhez, ragaszkodjunk ahhoz, amit Isten mond, ragaszkodjunk ahhoz, hogy mi vagyunk azok, 
akik odarendeljük és odaszánjuk magunkat Isten beszédéhez. Ezekben az emberekben volt egy 
hazafiság, volt egy törvény iránti lelkes hűség, de az évszázadok alatt megírták a saját maguk 
értelmezését és ezt a törvénnyel egyenértékűvé tették. Jézus napjaira ez oly mértékben elment a 
szélsőségbe, hogy inkább a képmutatás és az önigazultság volt jellemző már rájuk, annak ellenére, 
hogy jól indultak.   

Egy dolgot hadd említsek meg, ami pozitívumként a farizeusok javára írható, hogy teljes mértékben 
Izraelből kiirtották gyakorlatilag a bálványimádást. Tilos volt! És ez a része mondjuk egy jó dolog.  

Ugyanakkor, ha megnézzük a képmutatás héber szónak a jelentését, azt jelenti, hogy képmutató, 
szerepjátszó, színlelő, színészkedő. Azon gondolkoztam a héten, hogy amikor nézel egy filmet a 
tévében, egy előadást, vagy egy színházba elmész, moziba, vagy bárhova, látod, hogy ott a színé-
szek eljátszanak egy szerepet, ezzel gyakorlatilag – ne értsd szó szerint – egy képet mutatnak. Mert 
egy romantikus filmben a fiatal férfi és a fiatal nő, akik ott eljátsszák azt, hogy egymásba 
szerelmesek, a valóságban nem szerelmesek egymásba, csak a filmművészetben így fejezik ki 
mindannyiunk számára, hogy ezt a dolgot bemutassák nekünk. Mutatnak egy képet, de ők valójában 
nem olyanok. Ezért veszélyes dolog az, amikor ilyen celebek, meg színészek, meg ezek a magukat 
mutogató emberek kerülnek magas pozícióba a filmjeik alapján, mert azt gondoljuk, azt 
feltételezzük, hogy olyanok, mint az a kép, amit eljátszanak a filmben. Hogy ő a macsó, ő az 
erőteljes, ő a mindig mosolygós, vagy ő a mindig magára nagyon adó, mindig csinos, és mindig 
akármilyen és azt gondoljuk, hogy ez egy követendő példa.  

De ő egy képet mutat. Ennek a rossz értelemben vett megfelelője volt a farizeusok sokasága, hogy 
mutattak egy képet magukról, de nem olyanok voltak valójában. Mutatták, hogy ők milyen szentek, 
milyen igazak, milyen jók, de valójában nem olyanok voltak. Mutattak valamit, hogy a gyülekezetben 
ezt így kell csinálni és ilyen vagyok és te lásd magadban rólam, hogy én ilyen vagyok, de igazából 
otthon egy kifordult, vagy önző, vagy képmutató életet éltek.  

A Máté 23-ban az 1-es verstől kezdődik egy igesor egészen a legvégéig, ahol Jézus arról beszél, 
hogy mit gondol Ő erről az egész dologról. Az első öt verset fogom csak felolvasni. Nagyon 
tanulságos elolvasni mindannyiunknak egész végig a fejezetet. Ebben a fejezetben több, mint húsz 
dologgal szembesíti a farizeusokat Jézus. Ez az igesor, ahol többször is úgy kezdi a mondatot Jézus, 
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hogy jaj néktek, írástudók és farizeusok. Jaj néktek, mert ilyenek vagytok. Jaj néktek, hogy ezt és 
azt csináljátok. Jaj néktek, mert így és így. Az első öt verset olvasom csak fel, egy kicsit kedv-
csinálónak, hogy tanuljunk ebből.  

Máté 23,1–6.  
1. Akkor szóla Jézus a sokaságnak és az Ő tanítványainak, 
2. Mondván: Az írástudók és a farizeusok a Mózes székében ülnek: 
3. Annak okáért amit parancsolnak néktek, mindazt megtartsátok és megcselekedjétek; de 

az ő cselekedeteik szerint ne cselekedjetek. Mert ők mondják, de nem cselekszik. 
4. Mert ők nehéz és elhordozhatatlan terheket kötöznek egybe, és az emberek vállaira vetik; de 

ők az ujjukkal sem akarják azokat illetni. 
5. Minden ő dolgaikat pedig csak azért cselekszik, hogy lássák őket az emberek: mert megszélesítik 

az ő homlokszíjaikat; és megnagyobbítják az ő köntöseik peremét; 
6. És szeretnek a lakomákon főhelyre, és a gyülekezetekben az első helyre ülni. 
Tehát a farizeusokra jellemző dolgokat mond itt Jézus, ami nagyon sok mindent kiábrázol 

előttünk. És gyakorlatilag, ha tudjuk az időkorszakot, hogy ezt mikor mondja, tehát a halála előtti 
napokban összesíti a farizeusok elleni kifogásait.  

Ha végig olvasod az egész igesort, láthatod, hogy bolondnak nevezi őket, vaknak nevezi őket, 
meszelt síroknak, képmutatóknak, kígyóknak, mérges kígyók fajzatainak nevezi őket. Ráadásul 
mindezt bent a templomban teszi. Ott szembesíti ezzel őket, ahol gyakorlatilag a papok, vagy a 
farizeusok úgy érezhették, hogy számukra ez hazai pálya.  

Nagyon sok helyen megfigyelhető ez a farizeusi lelkület, amivel kapcsolatban Jézusnak kemény 
szavai voltak. Egy jellegzetes példája ennek többek között a János evangélium 9. fejezetében leírt 
gyönyörű igesor, ahol Jézus meggyógyítja a születésétől fogva vak embert. Ott a reakcióra arra, 
hogy hogyan, miként gyógyult meg ez az ember, ahogy faggatják az emberek őt, ahogy faggatják a 
szüleit, szóval ez itt nagyon sok mindent elárul, nagyon sok mindent jó dologként elmond.  

Választottam egy rövid igesort, amit szeretnék egy kicsit mélyebben megnézni veletek, 
mégpedig azt a példázatot, amit Jézus mondott a farizeusról és a vámszedőről, amikor ők a templ-
omba mentek és imádkoztak. Ez a Lukács evangélium 18. fejezetében van a 9–14-es igeversig. 
Gyakorlatilag itt egy nagyon szép és jó képet kapunk arról, hogy hogyan gondolkozik és miért is 
mondja el ezt Jézus.  

Lukács 18,9–14.  
9. Némelyeknek pedig, akik elbizakodtak magukban, hogy ők igazak, és a többieket semmibe 

sem vették, ezt a példázatot is mondá: 
10. Két ember ment fel a templomba imádkozni; az egyik farizeus, a másik vámszedő. 
11. A farizeus megállván, ily módon imádkozott magában: Isten! Hálákat adok néked, hogy 

nem vagyok olyan, mint egyéb emberek, ragadozók, hamisak, paráznák, vagy mint ím, e 
vámszedő is. 

12. Böjtölök kétszer egy héten; tizedet adok mindenből, amit szerzek. 
13. A vámszedő pedig távol állván, még szemeit sem akarta az égre emelni, hanem veri vala 

mellét, mondván: Isten, légy irgalmas nékem bűnösnek! 
14. Mondom néktek, ez megigazulva ment alá az ő házához, inkább hogy nem amaz: mert 

valaki felmagasztalja magát, megaláztatik; és aki megalázza magát, felmagasztaltatik. 
Halleluja! Ismerős-e ez a „valaki felmagasztalja magát, megaláztatik, aki magát megalázza, 

felmagasztaltatik” gondolat, Jézusnak azon szavaiból, amit időnként a tanítványaihoz idézett és 
mondott? Itt egyébként azon túl, hogy két különböző lelkületet mutat be nekünk az Ige, ezt nem 
feltétlenül csak a farizeusoknak mondta Jézus. Mert azt olvassuk itt a 9-es versben, hogy: Néme-
lyeknek pedig, akik elbizakodtak magukban, hogy ők igazak és a többieket semmibe sem vették, ezt 
a példázatot is mondá. Itt ebben, mielőtt a példázat elhangozna, már nagyon-nagyon sok minden 
van, hogy kinek mondja ezt Jézus.  
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Elbizakodtak magukban és a többieket semmibe vették. Ez a felsőbbrendűség, arrogancia, hogy 
én vagyok valaki fölött, összehasonlítom magam a másikkal, hogy ő bizony lejjebb van és igazából 
nem veszem semmibe. Ignorálom, figyelmen kívül hagyom, nem méltatom semmire. Ez már önma-
gában egy farizeusi mentalitás. Én különb vagyok a másiknál! Ha nincsenek is kimondva, de ott van 
bennem az, hogy mert én ezt hozzá képest jobban csinálom. Én nem vagyok olyan, mint az a 
vámszedő. És ez el is hangzik így szó szerint az Igében. Ez a farizeus igaznak véli magát és 
dicséretre számít Istentől. Teljesen úgy mondja el a magáét, hogy én önmagamból, az én saját 
erőfeszítéseimből teljesen igaz vagyok és igazából Isten, el kell engem ismerned. Engem meg kell 
dicsérned, mert én vagyok valaki, és felsorolja az érdemeit. Jó véleménye van magáról.  

A saját cselekedetei szerint van jó véleménye magáról. A saját tettei alapján nagyon jó véleménye 
van magáról. Az érdemeit úgy sorolja, hogy meggyőződése, hogy neki igazából Istennek egy művész-
bejárót kell biztosítania magához. Én tizedet fizetek mindenből. Kétszer böjtölök egy héten. Nem 
vagyok ragadozó, nem vagyok gonosz ember, én egy jó ember vagyok. Én nem vagyok bűnöző.  

Vámszedő? Hát ez egy bűnöző. Egyébként a társadalmi megítélése tényleg az volt, bűnöző. A 
vámszedők voltak Izraelben Jézus idejében, akiket a leginkább gyűlöltek a sajátjaik között. Mert 
zsidó létükre a rómaiakat szolgálták inkább és a saját pénztárcájukat, a saját zsebüket azzal, hogy 
becsapták gyakorlatilag a saját kortársaikat, fajtársaikat, kiszolgálták az elnyomó római hadsereget 
és államháztartást, ahelyett, hogy a zsidó identitást és a nemzeti öntudatot erősítették volna és igazi 
hazafiként az elnyomás ellen kiálltak volna, akár az ellen valamilyen módon felemelték volna a 
szavukat. Nem, beálltak csatlósként azok mellé, kollaboráltak, idegen kifejezéssel élve. És haszon-
élvezői voltak annak, hogy Izrael elnyomás alatt van. Becsapták a saját kortársaikat és emiatt a 
kortársak utálták, gyűlölték őket. Ezzel teljesen tisztában volt ez a vámszedő. Teljesen tisztában volt 
azzal, hogy amit csinál, ahogyan ő viselkedik, az rossz. Nem mosogatta magát Isten előtt, amikor 
odament imádkozni. A templom az Istennel való találkozás helyszíne volt, oda mentek Isten elé. 
Nem mondta, hogy nekem szükségem volt a családom eltartása miatt erre. Lehetne valamit eny-
híteni az én büntetésemen, ha esetleg kellene valami büntetés? Az, hogy elment a templomba, már 
mutat valamit. Bűnösként volt ott. És mit kapott Istentől? Jézus mit hoz ki ebből a példából? Azt, 
hogy a megtört szíve, az alázatos szíve így megnyilvánult, hogy a mellét verve Isten irgalmára, Is-
ten kegyelmére bízta magát. Nem mondta, hogy bármi érdemem lenne. Nem mondta azt, hogy igaz, 
hogy tíz esetben kilencszer hazug voltam, és becsaptam azokat, akiknek pénzt váltottam, de volt 
egy eset ám, amikor tisztességes voltam. Lehet, hogy volt ilyen, ezt nem tudjuk, az Igéből nem 
derül ki. Mindenestől fogva, magát méltatlannak gondolva rábízta magát Isten kegyelmére, hogy 
könyörülj rajtam! Tebenned bízom, nincs más igazságom, csak az, amit Te adsz nekem. Ezzel 
szemben a farizeus azt mondta, hogy nekem van igazságom, még pedig az, amit én teszek a törvény 
szerint. A törvényben meg van írva a tizedfizetés, meg van írva a böjtölés, meg van írva mindenféle 
dolog, amit itt fel is sorol. 

Lukács 18,11. 
11. A farizeus megállván, ily módon imádkozott magában: Isten! Hálákat adok néked, hogy 

nem vagyok olyan, mint egyéb emberek, ragadozók, hamisak, paráznák, vagy mint ím, e 
vámszedő is.  

Nem vagyok olyan, mint ő, nem vagyok olyan rossz, nem vagyok olyan gonosz, mint ő. Nem 
volt olyan gonosz, mint ő? Valóban, nem volt olyan gonosz, mint ő, mert nem csapta be a kortársait, 
legalábbis nem váltott hamisan pénzt nekik. Ha a külsőségek alapján tesszük mérlegre a két embert, 
az egyik egy megítélt ember, a másik meg egy vallásos vezető, aki jó dolgokat csinál. Ez a kül-
sőség, ez, amit kívülről látunk. Ez az, amit látunk akkor, amikor a szemeinkkel vizsgáljuk meg a 
dolgokat, amikor azt nézzük, hogy a másik mit csinál, mit tesz. Ezt csinálja, azt csinálja, amazt 
csinálja, így szolgál, így beszél, azt tesz a másikért, ennyi pénzt adakozik, stb. Látjuk kívülről ezt. 
Miközben látunk egy másik embert, akiről azt mondanánk, hogy hogy lehet így viselkedni? Össze-
hasonlítjuk magunkat a másikkal. Ebből a példából is kitűnik, hogy ezt nem szabad tennünk.  
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Természetesen észreveszünk másokban is hibákat, de inkább a jót keressük! Észrevesszük a 
másikban azt, ami nem helyes, de a szeretet sok vétket elfedez. Ahelyett, hogy ez a farizeus közben-
járt volna, imádkozott volna a vámszedőért, azt mondta volna, hogy Istenem, ha van rá valamilyen 
mód, érintsd meg a szívét! Ahogy az én szívem megindul rajta, pedig milyen gonosz ember, Te is 
biztos meg tudsz indulni rajta! Valahogy segíts már rajta, hogy megváltozzon ebből a gonosz élet-
vitelből. Az emberek sorsát, az életét megnyomorítja ezzel a gátlástalan, pénzéhes cselekedettel. De 
a farizeusokban nincs meg ez a fajta könyörület vagy irgalom a másik felé, hanem az, hogy látok 
benned valami rosszat, elítéllek, sőt, magamat föléd helyezem, mert én jobb vagyok, mint te. Mert 
én nem teszem azokat a rossz dolgokat, mint te. Neked is azokat a jó dolgokat kellene csinálnod, 
mint amiket én csinálok. Nem erről szól itt ez a történet? Ez egy példázat. 

Lukács 18,13‒14. 
13. A vámszedő pedig távol állván, még szemeit sem akarta az égre emelni, hanem veri vala 

mellét, mondván: Isten, légy irgalmas nékem bűnösnek!  
Azért ne felejtkezzünk el arról, hogy ez mikor hangzott el, és hogy ez egy példázat volt. Van 

ebben sok minden, amit meríthetünk, de nem kell nekünk is mindig mindent pontosan ugyanígy 
tennünk, mint ahogy ez a vámszedő. Mi, akik Krisztusban vagyunk és újjászülettünk, mi már a ke-
reszt után vagyunk, ők meg a kereszt előtt voltak. Nekünk nem kell naponta háromszor térdre esve, 
a fejünket lehajtva összehúzni magunkat, hogy én milyen nyomorult bűnös vagyok. Mert Jézus 
Krisztus vére minket megmosott, és megkaptuk már azt a megigazulást, azt az igazságot, amit 
egyébként már ez az ószövetségi vámszedő is megkapott, mert azt mondja Jézus, hogy mondom 
néktek, ez megigazulva ment alá az ő házába.  

14. Mondom néktek, ez megigazulva ment alá az ő házához, inkább hogynem amaz: mert 
valaki felmagasztalja magát, megaláztatik; és aki megalázza magát, felmagasztaltatik.  

A törvényt megtartotta? A törvényt megcselekedte? A törvény szerint igaz módon élt ez a vám-
szedő? Egyáltalán nem, mégis megigazult. Hogyan igazult meg? Hogyan lehet elfogadottá válni 
Isten előtt? Úgy, hogy mi minden jót teszek, és akkor azt majd Isten elfogadja, és beszámítja ne-
kem? Hány és hány drága jószívű és kedves barátomtól, vallásos testvéremtől hallottam, hogy azért 
dolgozunk, hogy amikor majd odaérünk, akkor majd Isten méltónak ítéljen engem, hogy majd 
bekerüljek a mennybe. Ha nem, akkor majd egy kicsit égek vagy tisztulok a tisztítótűzben és majd 
van kegyelem azért nekem is. Tehát dolgozok azért, hogy oda bekerüljek. Nem tudsz oda bekerülni 
a saját cselekedetből, sőt ez a legbűnösebb, leggonoszabb dolog Isten szemében, mert magunkra 
nézünk. Ez az önigazultság egy kevélység, mert azt feltételezi magáról, hogy én képes vagyok meg-
tenni. De ha te képes lennél megtenni ezt, ha elég jó lennél ehhez, akkor Jézusnak nem kellett volna 
eljönnie. Akkor tanítanunk és prédikálnunk kellene arról, hogy szedd össze minden akaraterődet, 
vagy bezárunk téged egy kalitkába és ott böködünk hegyes vasakkal, hogy ezt így csináld, és ha úgy 
csinálod, akkor megvan az, amit szeretnél. Nem lehet az embereket rákényszeríteni arra, hogy 
dolgokat tegyenek. És Isten sem kényszerít rá. A mennyben csak önkéntesek vannak. Önként kell 
neked választanod és önként tenned mindazt, amit teszel.  

Ez a farizeus azt hitte, hogy Istennek jó véleménye van az ő tetteiről és elnyeri ezzel Isten 
tetszését. A vámszedőnek meg nagyon rossz véleménye volt saját magáról, ami egyébként igaz volt 
és jogos. Bűnösnek érzi magát és arra vágyik, hogy kapjon irgalmat. Mi, akik Krisztusban vagyunk, 
nekünk azt kell meglátni, hogy az újjászületés után mi az, amit kaptunk Őbenne. Ugyanakkor én 
úgy hiszem, hogy az a töredelmes szív, ami volt Dávidban is, amikor szembesülünk a hiányossá-
gainkkal, a korlátainkkal, szembesülünk azokkal a dolgokkal az életünkben, amik nem úgy mű-
ködnek, ahogy szeretnénk, akkor lássuk be, hogy azt kell mondanunk: Uram, szükségem van a 
segítségedre, a Te kegyelmedre! A farizeus itt nem mást csinált, mint dicsőítette önmagát. Ez az 
öndicsőítés tipikus példája. Jézus ezt a példázatot mondja azoknak, akik semmibe veszik, lenézik, 
megvetik a többieket. Az önelégült embereknek mondja, akik azt képzelik, hogy Isten elégedett 
velük. Még egyszer a 11-es verset: 
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Lukács 18,11. 
11. A farizeus megállván, ily módon imádkozott magában: Isten! Hálákat adok néked, hogy 

nem vagyok olyan, mint egyéb emberek, ragadozók, hamisak, paráznák, vagy mint ím, e 
vámszedő is.  

A saját jellemét nem Isten jelleméhez méri, hanem a nála rosszabb ember jelleméhez. Nem 
Istenre néz, hanem összehasonlítja magát a másikkal. Nem Istenre néz, hanem összehasonlítja saját 
magát azzal a másik emberrel, aki az ő szemében rosszabb. Felsorolja a jó tetteit és saját elvárá-
sainak való megfelelés szerint neki önbizalma van. Mert van saját magával szemben is egy pozitív 
elvárása, hogy ezeket nekem tenni kell, és ha ezeket teszem, akkor bizony elégedett lehetek magam-
mal. Kitűz maga elé bizonyos elérhető mércéket vagy szinteket, ami a mi keresztény életünkben 
lehet az, hogy imádkozunk naponta félórát, legalább havonta kétszer menjünk el istentiszteletre. 
Lehetne még ilyen pontokat sorolni. Ha ezeket teljesíti, akkor meg van magával elégedve, hogy én 
rendszeresen járok gyülekezetbe, minden másnap, ahogy szokták mondani viccesen. Húsvét másnap 
és karácsony másnap. Ez már egy rendszer, nem?  

Önmagában az, hogy az ember rendszeresen jár istentiszteletre minden héten, az nem egy extra 
dolog egyébként. Ne értsétek félre, amit mondok, de ennek kellene lennie az alapnak. Nem egy ex-
tra dolog. Én nem várom ezt el senkitől, még saját magamtól sem. Nem azért vagyok itt, mert 
támasztottam magammal szemben vagy általatok lenne ez egy elvárás, hogy itt vagyok minden 
héten. Egyébként jövő héten valószínű nem leszek itt, csak mondom így zárójelben. De nem azért, 
mert horgászni megyek!  

Tehát itt nem vágyakozik ez a farizeus arra, hogy szánalom és irgalom legyen a szívében. Nem 
vágyakozik arra, hogy más szemmel nézzen erre a vámszedőre. Meg van elégedve a külsőséges 
dolgokkal és az igazsága a sajátja, amit emberi normákhoz mér, és önmagát tartja a követendő 
példának. Ezekből a szavakból, amit itt már háromszor is felolvastam, kicseng a farizeus szájából 
az, hogy figyelj, ez az elvárható! Ez az, amit mindenkinek követnie kellene! Mindenkinek úgy kel-
lene élni az életét, mint ahogy én élem. Tehát ez a szint. Ha tudod teljesíteni ezt a szintet, akkor 
felérsz az én szintemre, ha nem, akkor igazából ki vagy te? Egy kis kukac! Ez a mentalitás, ez a 
farizeus mentalitás. Mások szentsége alapján megállapítani a saját szentségünket azért veszélyes, 
mert minél rosszabb a másik ember, annál inkább látjuk saját magunkat igazabbnak. Minél jobban 
körbevesszük magunkat olyan emberekkel, akik rendkívül erkölcstelenek, morális értékrendjük 
nulla, akik gonoszak, és hozzá is mérjük magunkat, akkor hozzájuk képest mi igazán jó fényben 
fogunk tündökölni.  

Azon gondolkoztam, hogy hogyan lehetne ezt igazán jól példázni. Eszembe jutott egy példa-
beszéd, az Attila példabeszéde. Gondolj bele, hogy van egy utcai tolvaj, aki kirabolja az asszo-
nyokat, kirabolja a kisgyerekeket, elveszi a pénzüket, még egy jó pár pofont is lekever nekik és 
börtönbe kerül. De a börtönben vannak olyanok, akik tömeggyilkosok, akik sorozatgyilkosok, akik 
megerőszakoltak tíz nőt, meg is ölték őket, és összehasonlítja magát velük. És azt mondja, hogy hát 
én nem vagyok olyan rossz, mint az az ember! Én csak elvettem egy kis pénzt attól a kölyöktől. Én 
nem öltem meg senkit, nemhogy tíz embert. Én nem erőszakoltam meg senkit. Hozzájuk képest én 
elég jól festek, nem? Miközben mind a kettő börtönben van. Tehát amikor valaki máshoz mérjük 
magunkat, aki nálunk rosszabb, akkor őhozzá képest jónak érezzük magunkat. De ez azért veszélyes 
és azért rossz dolog, mert minél rosszabb emberek vannak körülöttünk, mi annál jobbnak fogunk 
tűnni. Miközben mi is jóval az isteni természet alatt vagyunk. A jellemünket nem másokhoz kell 
hasonlítani, hanem Istenéhez. Amikor ezt megtesszük, alázattal tesszük meg, akkor nem a 
kevélység fog felülemelkedni bennünk, és nem a büszkeségünk meg az önigazságunk lesz erőteljes, 
hanem az, hogy Uram, Te szent vagy, Te igaz vagy! Hogy én bármilyen módon is olyanná váljak, 
mint Te, szükségem van a Te kegyelmedre. Téged imádlak, Téged dicsőítelek, Téged magasztallak! 
Te adsz nekem ehhez kegyelmet!  

Isten mit csinál akkor, amikor így megalázza magát az ember? Kegyelmet ad! Még több 
kegyelmet ad! Amikor az ember azt mondja büszkén, kevélykedve, hogy én nem vagyok ám olyan, 
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mint az a vámszedő, mint az a tömeggyilkos, mint az a Hitler vagy az a Sztálin. Én nem loptam 
senkitől sem, én nem vertem meg senkit az utcán, nem vettem el a kisgyerektől a csokiját! Én 
gyülekezetbe járok, nem csaltam meg soha a feleségemet, a férjemet. Ha így összehasonlítjuk ma-
gunkat másokhoz, akkor nem Istenhez mérjük magunkat, hanem egymáshoz. Ha egymáshoz mérjük 
magunkat, akkor kialakulhat bennünk egy felsőbbrendű gondolkodásmód. Még ha nem is ennyire 
szélsőségesen, durván, keményen, mint ahogy ebben a farizeusban volt. Azt gondolhatjuk, hogy hát 
én nem vagyok olyan. Erről Jézusnak nagyon komoly véleménye van.  

Az az igazság, hogy ez a vámszedő, akit mai szóhasználattal élve nevezhetünk maffiózónak, 
bűnözőnek és ez megállja a helyét, úgy hiszem, sokkal jobban látta saját magát és a saját helyét, 
mint ahogy a farizeus látta saját magát. Sokkal-sokkal jobban. Egyedüli reménye Isten volt, és az Ő 
ki nem érdemelhető kegyelme. A farizeus a törvény cselekedeteiben hitt, nem Isten kegyelmében és 
jóságában. Az az igazság, hogy a farizeus, mint politikai párt, vagy mint csoportosulás, így szó sze-
rint nincs a 21. században. De a modernkori farizeusság gyakorlatilag kikben foganhat meg 
igazából? Kik lehetnek azok, akik farizeussá válnak? Úgy hiszem, hogy elsősorban azok, akik 
Istenben hisznek. Akik hisznek Őbenne, és nem a világ válik farizeussá. Ott is fellelhető ez a men-
talitás. Biztosan ismersz te is olyan embereket, akik tudnak a Bibliából idézni, de nincs bennük 
együttérzés, nincs bennük könyörület, nincs bennük megbocsátás. Ismernek egy teológiát, ismernek 
egy csomó bibliai kifejezést, van a dicsőítésnek egy látszata bennük, de magát az Urat személyesen 
nem ismerik, és ez egy veszélyes dolog. Dicsőítenek az ilyen emberek egy vallást, egy hagyományt, 
egy tradíciót, vagy beleszülettek abba, vagy saját maguknak kreáltak egyet, de ez egy szélsőség.  

Gondolj bele, hogy Istennek mégis milyen a humora, vagy milyen az Ő útja, vagy milyen a 
gondolkodásmódja, hogy van egy farizeus, aki aztán igazán ízig-vérig farizeus, aki oly mértékben 
igazolja a saját cselekedeteit a törvényből, hogy Jézus halála után elkezdi irtani, gyűlölni, meggyő-
ződésből kivégeztetni és börtönbe vetni azokat, akik ez útnak a követői – ahogy fogalmaz az 
Apostolok cselekedetei. És ez az ember Saul, aki ízig-vérig farizeus, aki elmondja saját magáról, 
hogy én aztán feddhetetlen vagyok a törvény tekintetében! Saját magát igazolta akkor, amikor ott 
állt István megkövezésénél. Azon gondolkodunk, hogy vajon, ha ez a Saul, vagy Saulus, szemé-
lyesen találkozott volna Jézussal, amire nem volt példa, az Evangéliumokban nem látjuk ezt, ha lett 
volna lehetősége fiatalként személyesen találkozni Jézussal, akkor hogyan reagált volna? Nem 
tudunk erről, de akkor, amikor a damaszkuszi úton – bocsássatok meg a kifejezésért – véres, habzó 
szájjal, véres karddal megy, hogy most aztán a saját zsidó identitását ráerőltesse ezekre a szektás 
keresztényekre és érvényre juttassa a törvényt, találkozik személyesen Jézussal. Saulból Pál lesz. 
Megváltozik egy pillanat alatt.  

Úgy hiszem, hogy ez egy kiváló példája annak, hogy a szív a lényeg, még a farizeus ember 
életében is, mert a farizeus mentalitásból is ki lehet jönni. A farizeus mentalitásból is, ha az ember 
tudatlanul tudatlan. Ha az ember tudatlanul csinálja azt, amit csinál, és meggyőződésből tudatlan, de 
hallja Jézust és van egy személyes kapcsolata és egy személyes találkozása Jézussal, akkor van az ő 
számára is kegyelem. Isten és Jézus nem zárnak ki mindenkit a kegyelemből azért, mert rossz 
mentalitása van. Ott volt a lehetőség Pál apostolnak is és ott volt a lehetőség minden egyes farizeus-
nak, aki Jézussal személyesen találkozott. Nem minden farizeus utálta és gyűlölte Őt. Voltak farize-
usok, akik azt mondták, hogy igen, Ő a Messiás. Voltak, akik a keresztnél, amikor elsötétedett az 
ég, a mellkasukat verték, és azt mondták, hogy bizony, ez Isten Fia volt. Voltak, akik ott tértek meg 
a helytelen gondolkodásmódból. Voltak, akik ott változtak meg. Mindig van lehetőség, csak a fel-
ismerésre el kell jutni. Halleluja! 

Nyilvánvaló – ezzel a gondolattal zárom a mai üzenetet –, hogy Jézus beszél, például a Máté 23-
ban, a kereszthalála előtt két-három nappal a templomban a farizeusokkal, akkor neheztel rájuk. 
Nyilvánvaló, hogy keményen, durván szembesíti őket önmagukkal. Nyilvánvaló, hogy a viselke-
désüket nem tekinti helyesnek. Nyilvánvaló, hogy a tömegre való rossz hatásgyakorlásuk miatt 
megfeddi őket.  
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Talán egyszer még lesz ennek folytatása. Amit el szerettem volna mondani a mai üzenettel, 
semmiképpen sem a kárhoztatás – tudjátok, ismeritek a szívemet –, semmiképpen sem az, hogy 
keressük magunkban a hibát. Semmiképpen sem az, hogy másokban keressük a hibát, hanem az, 
hogy keressük magunkban a szívünk indítékait és a szívünk igazi vágyait. Nem kell arcra esve, 
mellkasodat verve kétségbeessél, hogy te milyen nyomorult, bűnös ember vagy, mert nem vagy az! 
Mert te vagy az, akit Isten szeret. Te vagy az, akiben Isten a kedvét leli. Te vagy az, akire Isten azt 
mondja, hogy te vagy az én szerelmes fiam. Te vagy az!  

Ha magadra tekintesz, és úgy tekintesz magadra rossz értelemben, mint ez a vámszedő és csak a 
bűnösségedet látod, akkor nem látod azt, ami Krisztusban vagy. Hogy Krisztusban megigazult vagy, 
Krisztusban megszentelt vagy, Krisztusban tökéletes vagy! És ha saját szemmel nézel magadra a 
saját viselkedésed alapján, akkor el fogod magad ítélni. Ez legalább annyira rossz, mint amikor 
magadra tekintve nézed a saját jó érdemeidet és igazolod saját magad, hogy elég jó vagy. Mind a 
kettő helytelen. A legtöbb üzenet, a legtöbb tanítás arról szól, hogy nézz Jézusra, és Őbenne lásd 
meg magadat és magadban lásd meg Őt! Amikor az Igében meglátsz valami igazságot, akkor 
magadat ahhoz mérd! Magadat Istenhez mérd! Mondd és tudd és valld és legyél ebben őszinte, 
hogy te saját magadtól nem tudod elérni, sem megcsinálni! Isten az, aki segít ebben. Mind az 
akarást, mind a munkálást Ő munkálja ki benned és Ő az, aki elkezdte benned ezt a jó dolgot, és aki 
be is fogja ezt végezni. Ámen! 
 

*A függőleges vonallal jelzett igeversek más fordításból származnak. 
A felhasznált bibliai versek a King James kiadás számozását követik. 
 

 
 
 

 


